
هن�وز از ماج�راي برنده�اي فس�ت ف�ودي 
مدتي نگذش�ته اس�ت كه اي�ن روزها ش�اهد 
حركت خزن�ده برندهاي امريكايي در س�طح 
ش�هر ته�ران و عرض�ه كالاي آنه�ا هس�تيم. 
 به گزارش »جوان«، طي روزهاي اخير خبرهايي 
در رس��انه ها مخابره مي شود كه نش��ان مي دهد 
واردكنندگان به ش��دت به دنبال رس��مي كردن 
واردات برنده��اي امريكايي هس��تند و روش هاي 
خاص و حرفه اي ني��ز در اين باره در دس��تور كار 
دارند، به عنوان مثال واردات خودروی ش��ورولت 
)ساخت كره( كه توس��ط يك فرد 300 عدد آن و 
بدون طي مراحل اوليه از عمان صورت گرفته است 
با ورود مستقيم مقام معظم رهبري متوقف شد اما 
اين روزها ابداعات جديد در ورود اين برند ها روي 

خروجي رسانه ها مخابره مي شود. 
به اي��ن ترتيب مي توان ح��دس زد اگرچه واردات 
خودروهاي امريكايي به كشور ممنوع اعلام شده، اما 
هنوز منفذهايي براي واردات شورولت و كاديلاك 
وجود دارد. تنه��ا كافي اس��ت ۱۵ ميليون تومان 
بپردازيد و سال ها خودروي امريكايي سوار شويد.  
خبرگزاري مهر نيز در اين باره نوشته است: حتي با 
وجود اينكه مقام معظم رهبري هم نسبت به ورود 
اين خودروهاي پرمصرف و البته لوكس امريكايي 
تذكراتي را به دولت دادند، اما هنوز منفذهايي براي 
رخنه اين خودروها به خيابان هاي ايران وجود دارد 
و به نظر مي رس��د كه دلالان واردات خودروهاي 
امريكاي��ي دس��ت بردار نيس��تند و نمي توانند از 
سودهاي جذابي كه واردات اين خودروها برايشان 

دارد، دست بردارند. 
ثبت سفارش واردات خودروهاي امريكايي گرفته 
شده و ثبت س��فارش روي هر نوع مدل خودروي 
امريكايي با هر مبدأيي كه ب��راي ورودش در نظر 
گرفته ش��ود، قفل اس��ت اما واردات خودروهاي 
امريكايي به ص��ورت گذرموقت، ب��ه حربه جديد 
واردكنن��دگان در واردات اي��ن خودروها تبديل 
شده است. آنها خودروهاي امريكايي را از گمركات 
جنوبي و از مرز مشترك ايران و امارات وارد كشور 
كرده و ترتيبي مي دهند كه با پلاك گذرموقت وارد 
بازار شوند. اين خودروها هم به صورت زيرپوستي 
و با آگهي هاي اينترنتي و حتي آگهي هاي پيامكي، 

مشتريان خاص خود را پيدا مي كنند. 
خودروهاي امريكايي با گذر موق��ت به راحتي وارد 
كشور شده، ش��ش ماه بر اس��اس قانون اجازه تردد 
با پلاك موق��ت دارند و پ��س از آن، به ش��يوه هاي 
شگفت آور و البته صوري، از مرزهاي جنوبي خارج 
ش��ده و مجدداً بع��د از چندين روز، ب��ه عنوان يك 
خودروي جديد گذرموقت وارد ايران مي شوند و اجازه 
دارند كه شش ماه ديگر را تردد كنند. اين رفت و آمد 
صوري البته براي خريدار هزينه اي هم دارد كه به نظر 
مي رسد افرادي كه به دنبال خريد خودروهايي چند 
صد ميليوني همچون شورولت هستند، پرداخت ۱0 
تا 20 ميليون تومان آن هم هر شش ماه يكبار، براي 

آنها چندان مشكل ساز نباشد. 
   ورود و خروج صوري گذرموقت ها 

تنها در چند ساعت!
يك��ي از واردكنن��دگان خودروه��اي امريكاي��ي 
گذرموقت مي گويد: يك خودروي گذر موقت تنها 
شش ماه اجازه تردد در كشور را خواهد داشت، پس 
از شش ماه بايد از مرز خارج شود و اگر صاحب آن 
بخواهد بارها و بارها مي تواند مجدد وارد كشور شود. 
پس از اتمام شش ماه، براي بار اول گذرموقت تمديد 
مي شود و هزينه اي براي مشتري نخواهد داشت، اما 
در هر دفعه كه قرار باش��د گذرموقت تمديد شود، 
بين ۱0 تا ۱۵ ميليون تومان بايد به عنوان هزينه 

اين كار، پرداخت شود. 
او مي افزايد: خروج خودروي گذر موقت در مرزهاي 
جنوبي كش��ور به صورت صوري انجام مي پذيرد، 
يعني خودرو سوار بر كشتي مي شود و مهر خروج 
مي خورد، بلافاصله بعد از ثبت مهر خروج، مجدد 
مي توان به عنوان يك خ��ودروي جديد آن را وارد 
كش��ور كرد و مهر ورود آن را درياف��ت كرد، پس 
از آن هم كه پ��لاك موقت براي ت��ردد خودرو به 
صورت قانوني صادر مي شود، به راحتي مي تواند در 

خيابان هاي كشور تردد كند. 
اين فروش��نده خودروهاي امريكاي��ي گذرموقت 
مي گويد: شما مي توانيد هر مدل خودروي امريكايي 
را كه بخواهيد خريداري كرده و س��فارش دهيد، 
هيچ مش��كلي وجود ندارد و بعد از اس��تفاده شش 
ماه كه اعتبار پلاك گذرموقت آن تمام شده است، 
ما با كس��ر 20 درصد از مبلغ خودرو، آن را از شما 

خريداري خواهي��م كرد، اما اگر ه��م بخواهيد كه 
تمديد شود، حدود ۱۵ ميليون تومان هزينه دارد 
كه بايد بپردازيد و دوباره خودروي خود را تحويل 
بگيريد. اما خبری ديگر كه يك منبع آگاه به خبرنگار 
»جوان« گفته است درباره صدور قريب الوقوع مجوز 
گوشي همراه با برند امريكايي اپل است.  برند مذكور 
كه نمايشگاه خود را در محدوده كردستان برپا كرده 
اين روزها با خبري از س��تاد مبارزه با قاچاق كالا و 
تبليغات منفي اميدوار است كه زمينه فعاليتش در 
ايران قانوني و تثبيت شود.  در حالي كه سال هاست 
گوشي آيفون )سيب گاز زده( در دستان مردم ايران 
بوده و س��هم قابل توجهي در بازار مصرف دارد اين 
روزها با اعلام يك خبر ذهن دارندگان اين گوشي را 

به خود مشغول كرده است. 
طي چند روز گذشته س��تاد مبارزه با قاچاق كالا 
و ارز اعلام كرد كه آيفون هاي اپ��ل پس از اجراي 
طرح رجيستري گوشي هاي موبايل از بازار جمع 
مي ش��وند. در اين خب��ر آمده بود ك��ه در صورت 
تأسيس نشدن نمايندگي محصولات اپل در ايران تا 
پيش از اجراي طرح رجيستري موبايل، گوشي هاي 

آيفون از بازار جمع خواهد شد. 
 روي ظاهري اين خبر باعث ش��د تا روز گذش��ته 
بازارف��روش به اي��ن خب��ر واكنش نش��ان داده و 
گوش��ي هاي اين برند امريكايي حداقل ۱00 هزار 
تومان گران ش��ود. اما برخي نيز ب��ر اين باورند كه 
اعلام اين خبر زمينه را براي ورود قانوني اين برند 
امريكايي توس��ط فردي كه مدت هاست در رفت 
و آمد اداره هاي اعطاي مجوز اس��ت، مهيا مي كند 
و اين روشي اس��ت تا بي آنكه واكنشي منفي عليه 
فعاليت رسمي اين برند امريكايي به وجود آيد در 
عمل و به زودي واردكننده اين محصولات كار خود 
را آغاز كند. ترس از اجراي رجيسترشدن گوشي كه 
به دارندگان گوشي هاي آيفون القا شده به راحتي 
مي تواند بهانه را براي صدور مجوز ورود قانوني اين 

برند فراهم كند. 
به نظر مي رسد طرح ستاد مبارزه با قاچاق كالا اين 
بار هم مانند بسياري از طرح هاي ديگر كه نه تنها 
به حذف قاچاق كمك نمي كند بلكه بيشتر شبيه 
اعلام خبر فعاليت رس��مي برند اپل طي روزهاي 

اخير است. 

  توسعه انفجاري رقيب آديداس 
برند امريكايي كفش  ها  و لباس هاي ورزشي نيز چند 
سالي اس��ت كه فعاليت خود را آغاز كرده و اكنون 
در مراكز تجاري و نقاط تجاري س��طح شهرهاي 
بزرگ جاي خود را باز كرده ولي معلوم نش��ده كه 
چگونه واردات اين برند عادي ش��د. ب��ا اين حال 
رقيبان هموطن درجه 2 اين برند نيز اين روزها به 
شدت فعال شده اند و در سطح شهر تهران فروشگاه 
زنجيره اي برند اسكيچر مانند قارچ در حال رويش 
هس��تند. برند مذكور برندي است كه بيشتر روي 
كفش هاي پياده روي متمركز اس��ت و با مراجعه 
به س��ايت آن مي توان به راحتي س��رعت توسعه 

فروشگاه هايش را رصد كرد. 
   فشن شو براي شلوار لي 

اما اين تمام ماجرا نبود زيرا با حضور دقيقه ۹0 پليس 
امنيت، مراسم »فشن شويي« كه به مناسبت افتتاح 
يك برند پوشاك امريكايي در يكي از مجتمع هاي 
تجاري شمال شهر درحال برگزاري بود، لغو شد. در 
مراسم افتتاحيه اين برند امريكايي قرار بود تعدادي 
از مانكن هاي معروف تهران با قدم زدن  روي فرش 
قرمز، لباس هاي اين برند را در »ش��وي زنده« به 
نمايش بگذارند. برگزاركنندگان اين مراسم، علت 
لغو »فشن شو« مذكور را نقص فني عنوان كردند و 
از جمعيت حاضر در اين مراسم خواستند تا هرچه 
سريع تر محل مراسم را ترك كنند. به نظر مي رسد 
حركت خزنده برندهاي امريكايي به تدريج در حال 
نمود بيشتري در سطح شهر است. آيا اين موضوع 
برنامه ريزي شده و هماهنگ با دستگاه هاي نظارتي 
است يا صرفاً براس��اس س��ود روندي تصاعدي و 
رشد قارچ گونه شاهد برندهاي امريكايي در سطح 

شهرهاي بزرگ كشور هستيم؟
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حمله جديد وزير نفت درباره منتقدان واگذاري 
مخازن نفتي به شركت هاي خارجي

آنها نادان هستند!
وزير نفت عصبي اس�ت، از انتصاب ها 
گرفته تا فش�ار قانوني براي بركناري 
صدها مدير وي ت�ا دوم مردادماه، او را 
در يك موضع ضعف قرار داده اس�ت، 
به ط�وري ك�ه منتق�دان قراردادهاي 
جديد نفتي را »نادان« خطاب مي كند. 
به گزارش »جوان«، بيژن نامدارزنگنه در 
حاشيه افتتاح رس��مي از طرح آمونياك 

و اوره شهداي مرودشت ش��يراز طاقت خود را از دست داد و منتقدان 
قراردادهاي جديد نفتي را »نادان« خواند و گفت: هنوز هم مقاومت هايي 
در مقابل افزايش ضريب بازيافت وج��ود دارد، برخي چيزهايي كه در 
خبرگزاري ها و سايت ها نوشته مي ش��ود معطوف به آن است كه اين 

ضريب افزايش نيابد و اين مطالب از جنس ناداني است نه بدجنسي. 
زنگنه گفت: ما خوب بلد بوديم ش��عار بدهي��م، آن موقع مي گفتند 
وضع ما خوب است و ديگران بيايند از ما درس بگيرند. وقتي كرسي 
استادي در رشته نفت نداشتيم چطور مي توانستيم بگوييم بهترين 
هستيم. امروز با هدف ايجاد اشتغال مناسب براي اين گروه، ايجاد 
شركت هايي نظير اكتشاف و اس��تخراج را دنبال و مطرح كرديم اما 
عده اي گفتند كه شما مي خواهيد در حق خانواده نفت خيانت كنيد. 
هميشه كساني كه قصد متوقف كردن افراد را دارند از حربه خيانت 
استفاده مي كنند، اما وقتي ديدند جا نزديد، آن وقت به دنبال مسائل 

ديگر خواهند رفت. 
وي در سخنراني خود كه يك ترك عادت داشت به نوعي از دولت قبل 
هم تشكر كرد و گفت: در شرايط تحريم راه اندازي طرح آمونياك و اوره 
شهداي مرودشت ش��يراز با جذب 700 ميليون دلار سرمايه خارجي 
صورت گرفت كه با وجود همه اين مشكلات جاي تقدير و تشكر دارد. 

زنگنه در خصوص واحدهاي پتروشيمي برنامه ريزي شده براي افتتاح 
در سال ۹۵ گفت: با 4/۵ ميليون دلار سرمايه گذاري شده در سال جاري 
در كشور ارزش توليدات س��الانه در زمينه پتروشيمي به ۱/۵ ميليارد 

دلار خواهد رسيد.  
---------------------------------------------------

اصلاحيه بودجه رأي نياورد
 آرزوي غيرشفاف تر شدن بانك ها

بر باد رفت
هر چند مديران بانكي و دولتي، بسيار براي رأي آوردن تبصره هاي 
بانكي گنجانده ش�ده در اصلاحيه بودجه ۱۳۹۵ اميدوار بودند تا 
راهي براي تسويه بخشي از بدهي هاي دولت باز شود، اما مجلس 
جديد هم در اين مورد همراهي نكرد و كليات اصلاحيه رد ش�د. 
كميس��يون برنامه و بودجه مجل��س كليات اصلاحي��ه قانون بودجه 
س��ال ۹۵ را رد كرد. اكنون اين گزارش به صح��ن علني مجلس ارائه 
مي ش��ود تا نمايندگان مجلس درباره سرنوش��ت آن تصميم بگيرند. 
احتمالاً مهم ترين مش��كل نمايندگان با اين لايح��ه، تأكيد دولت بر 
مسئله تسعير نرخ ارز اس��ت. رد كليات اصلاحيه قانون بودجه ۹۵ آن 
هم در شرايطي كه تلاش دولت براي تصويب كليات اصلاحيه لايحه 
بودجه ۹۵ تا جايي پيش رفت كه دولت پذيرفت دو بند اين اصلاحيه 
را حذف كند. )بندهاي مربوط به حذف بودجه ۵ هزار ميليارد توماني 
دفاعي و لغو حكم تعزيري مربوط به دريافت يارانه از سوي دهك هاي 
بالاي درآمدي( اما به  رغم اين حذف هم نمايندگان كميسيون برنامه 

و بودجه، كليات لايحه را تصويب نكردند. 
به گزارش ايس��نا، تبصره هاي )۱۹( و)20( لايح��ه بودجه ۱3۹۵، از 
پرحاشيه ترين بندهاي اين لايحه بود كه ضمن حذف از قانون بودجه، 
حتي در اصلاحيه اي كه دولت چندي پيش به مجلس برد با استقبال 

همراه نشده و در مجموع كليات آن رد شده است. 
بدهي هنگفت وانباشت ش��ده دولت از سال هاي گذش��ته تاكنون كه 
بين 3۶0 تا ۵40 هزار ميليارد تومان برآورد مي ش��ود، اكنون به اذعان 
مديران دولتي از بزرگ ترين چالش هاي فعلي دولت محسوب مي شود. 
ميلياردها پولي كه دولت را به بزرگ ترين بدهكار بانكي نيز تبديل كرده 
و با قفل شدن حدود ۱40 هزار ميليارد تومان از نقدينگي بانك ها به عامل 
تشديدكننده تنگناي مالي شبكه بانكي تبديل شده است. اين در حالي 
است كه دولت در لايحه بودجه امسال در دو تبصره تصميم به جبران 
بخش��ي از اين بدهي گرفت، اما با اين حال مجلس نهم در اين موارد با 
طرح هاي ارائه شده دولت مخالفت كرد و هر دو مورد را كنار گذاشت. با 
مخالفت هاي مجلس گذشته، اظهارات مديران اقتصادي و بانكي دولت 
بسيار اميدوارانه براين تأكيد داشت تا با ارائه اصلاحيه بودجه و بردن دو 
تبصره حذف شده به مجلس دهم بتوانند با تصويب موارد پيشنهادي، در 
راستاي تسويه بدهي هاي دولت و ارتقاي نظام بانكي با تأمين نقدينگي 

و افزايش سرمايه بانك ها حركت كنند. 
 بر اين اس��اس در ماه جاري ي��ك فوريت اصلاحي��ه بودجه ۱3۹۵ با 
محوريت تبصره هاي بانكي از سوي س��ازمان مديريت و برنامه ريزي 
به مجلس رف��ت. نوبخت رئيس اين س��ازمان در روز تقديم لايحه در 
مجلس اعلام كرد دولت با ارائه لايحه اصلاح قانون بودجه سال ۱3۹۵ 

كل كشور حجت را تمام كرده است. 
 محور اصلي اصلاحيه قانون بودجه ابقاي دو تبصره پيشنهادي ۱۹ و 
20 لايحه بودجه ۹۵ بوده كه يكي به افزايش سرمايه بانك ها از طريق 
تس��عير نرخ ارز اش��اره مي كرد و ديگري مربوط به پرداخت بدهي 
دولت به بانك ها و پيمانكاران در قالب انتش��ار اوراق بود؛ دو تبصره 
دردسرسازي كه هم در مجلس نهم بلافاصله از لايحه بودجه حذف 
شد و هم مجلس دهم - دست كم تا اينجا- مخالفت صريح خود را با 
آن نشان داده است. اخيراً نيز مركز پژوهش هاي مجلس در گزارشي 
مفصل هفت ايراد لايحه دولت براي تسعير نرخ ارز را گوشزد كرده و 
خواستار رد اين لايحه توسط نمايندگان مجلس شده بود. خطرات 
اقتصاد سياسي و عدم ش��فافيت در اعداد و ارقام و اشكالات متعدد 
قانوني و فني از جمله دلايلي اس��ت كه مركز پژوهش ها در گزارش 

خود به آن استناد كرده است.

به گفته صاحبنظ�ران در س�ال هاي اخير نبود 
ش�فافيت در اقتصاد، مشكلاتي به وجود آورده 
كه موجب بي اعتمادي مردم به دولت ها ش�ده 
به طوري كه به گفته عضو هيئت رئيسه مجلس، 
در دوران رك�ود در بح�ث ماليات فش�ار روي 
كس�اني اس�ت كه خوش حساب هس�تند اما 
مراكز ق�درت و ث�روت، پش�ت فراركنندگان 
از ماليات هس�تند و در ح�ال حاض�ر ۹0 هزار 
ميليارد تومان معوقات بانكي دانه درشت داريم. 
روز گذشته نشست خبري »وصله ناجور« با موضوع 
مطالب��ه مردمي پيرام��ون ش��فافيت در اقتصاد با 
حضور عليرضا زاكاني، محمدسليماني، حجت الله 
عبدالملكي و احمد اميرآبادي فراهاني برگزار شد. 
احمد اميرآبادي فراهاني عضو هيئت رئيسه مجلس 
و نماينده مردم قم در اين نشست خبري اظهار كرد: 
موضوع ش��فافيت كه از جنبه هاي مختلف مطرح 
مي شود مورد غفلت واقع شده و اگر همه رفتارهاي 
مسئولان شفاف باشد ما مشكلات اقتصادي نخواهيم 
داشت. اميرآبادي با بيان اينكه ما در بانك ها، بيمه ها، 
ماليات و گمرك مشكل شفافيت داريم، افزود: 20 
درصد فرار مالياتي و 40 درصد معافيت مالياتي در 
كشور وجود دارد و بسياري از اين معافيت ها بعضاً 
به ناحق اس��ت و فضاي رقابتي ايجاد نخواهد كرد. 
وي اف��زود: در دوران ركود در بحث ماليات فش��ار 
روي كساني اس��ت كه خوش حس��اب هستند اما 
مراكز قدرت و ثروت، پشت فراركنندگان از ماليات 
هستند. اميرآبادي با بيان اينكه در كشور ۹0 هزار 

ميليارد تومان معوقات بانكي دانه درش��ت داريم، 
خاطر نش��ان كرد: تعداد زيادي از افراد هستند كه  
معوقات كلان بانكي دارند. به عنوان مثال فردي كه 
در حوزه فوتبال و خريد و فروش بازيكن فعال است 
و بالاترين درآمد را دارد اما ميلياردها تومان به بانك 
بدهكار است و نكته جالب اينكه بانك ها از اين افراد 

به قوه قضائيه شكايت نمي كنند. 
   باندبازي در بيمه 

وي با بيان اينكه بايد با باندبازي ها در نظام اسلامي 
برخورد كرد، افزود: رئيس بيمه كه هيچ تخصصي 
ندارد مدي��ر عامل يكي از مهم ترين ش��ركت هاي 
بيمه اي اس��ت و چون برادرش در ستاد انتخابات 
رئيس جمهور بوده به عن��وان رئيس بيمه انتخاب 
ش��ده اس��ت. نماينده قم در مجلس افزود: رئيس 
بيمه ديگري از نزديكان رئيس جمهور اس��ت كه 
س��ابقه بيمه اي ندارد اما فعاليت هاي بيمه اي در 
كشور انجام مي دهد. وی گفت: در رابطه قرارداهای 
نفتی جلساتي با آقاي زنگنه برگزار شد، جوابي كه 
وزير نفت داد اين بود كه اطلاعات ميادين و مخازن 
به ش��ركت هاي س��رمايه گذار داده ش��ده كه اين 
موضوع محرمانه است، اما اطلاعات قرارداد محرمانه 
نيس��ت. آنچه دولت مصوب كرد ايراد داشت كه با 
پيگيري هاي انجام شده وزير نفت ايرادها را پذيرفت 
و فعلًا ايرادها و اصلاحات مورد نياز حتي در مصوبه 

جديد دولت نيز اعمال نشده است. 
عضو هيئت رئيسه مجلس ادامه داد: مشكل اين است 
كه شفافيت در امور وجود ندارد و افشا و عدم افشاي 

آن شمشير دو لبه است كه بايد به آن توجه داشت، 
در حال حاضر در رابطه با خويشاوند سالاري مربوط 
به سه قوه به خصوص قوه مجريه ليست بلندبالايي 
استخراج شده كه اگر افشا شود، احتمال دارد برخي 
افراد نسبت به نظام بدبين ش��وند، البته شفافيت 

اجازه نمي دهد اصلًا چنين اتفاقاتي رخ دهد. 
  س�ليماني: دول�ت زي�ر ب�ار ش�فافيت 

قراردادهاي نفتي نمي رود
در ادامه محمد س��ليماني به موضوع قراردادهاي 
نفتي پرداخت و يادآور شد: ۵0  درصد درآمد كشور 
از محل نفت است و ۵0 درصد ديگر نيز غيرمستقيم 
به آن مرتبط بوده، بنابر اين كشور از گذشته تجربه 
بس��ياري در زمينه موضوع نفت، مش��روطيت و 
قراردادهاي ننگين دارد. اكثر قراردادهاي نفتي و 
گازي به صورت مناقص��ه و مزايده بوده و محرمانه 
نيس��ت. در قراردادهاي نفتي نبايد ترك مناقصه 

صورت بگيرد، زيرا براي كشور خطرناك است. 
سليماني تأكيد كرد: دولت زير بار شفافيت در حوزه 
قراردادهاي نفت و گاز نمي رود و برخي مي خواهند 

با گردن  كلفتي از آن عبور كنند. 
وي ادامه داد: حداكثر حقوق طبق قانون هفت برابر 
است اما اكنون 70 برابر و به ۱00 برابر رسيده است. 
وي يكي ديگر از عوامل تبعيض آميز را مربوط به حق 
مأموريت مسئولان در سفرهاي داخلي و خارجي 
دانست و گفت: دولت  در رابطه با پاداش ها قانون را 
رعايت نمي كند، به همين دليل معضل وجود دارد 

و همه در اين اتفاقات سهيم هستند. 

  زاكاني: وزير اقتصاد را در جريان مس�ائل 
برادر رئيس جمهور قرار داده بودم 

نماينده مجلس نهم نيز در اين نشست با تأكيد بر 
ايجاد ش��فافيت در اقتصاد و سيستم اداري كشور 
گفت: دولت همه چيز را محرمانه اعلام مي كند و 
از مس��ائل مهم فقط افرادي كه در اندروني دولت 
هس��تند مطلع مي ش��وند كه پديده اي استثنايي 
است. عليرضا زاكاني دراين نشست خبري اظهار 
داشت: متأس��فانه در دوره فعلي با پديده ديگري 
مواجه هس��تيم و آن كتمان  كردن و پنهان سازي 
مسائل است، به طوري كه اين فضا عدم شفافيت را 
افزايش داده است. دولت همه چيز را محرمانه اعلام 
مي كند و از مسائل مهم فقط افرادي كه در اندروني 
دولت هستند مطلع مي ش��وند كه اين يك پديده 

استثنايي است. 
اين نماينده مجلس نهم گفت: در خصوص ماجراي 
برادر آق��اي رئيس جمه��ور كه در ماه ه��اي اخير 
بحث هايي مطرح مي ش��ود بنده آن را سه ماه قبل 
از عمومي شدن آن به وزير اقتصاد گفتم و جزئيات 
آن را ارائه و تأكيد كردم كه اگر شما اين موضوع را 
پيگيري و حل كنيد بنده به مردم چيزي نمي گويم 
اما ديدم چند وقتي در دولت حاضر نشد ولي پس 
از آن دوباره در دولت حاضر ش��د و به همين دليل 

موضوع را به صورت عمومي اعلام كردم.
  عبدالملكي: بانك مركزي پاسخگوي زير 

سؤال رفتن منافع ملي در FATF باشد
حجت الله عبدالملكي در نشست خبري به تفاهم 
سازمان FATF با بانك مركزي پرداخت و گفت: 
 بحث اصل��ي در اين موضوع مبارزه با پولش��ويي و 
تروريسم اس��ت و اينكه ما در ليس��ت سياه وجود 
داش��تيم كه البته گاهي با مذاكره ي��ا امتياز دادن 
مي توانس��ت اين موضوع حل شود. مسئله كنوني 
عدم ش��فاف بودن ماهيت توافق بان��ك مركزي با 
FATF است كه محرمانه بوده و اعلام نمي شود، 
اين اطلاعات جزو اطلاعات عمومي بوده كه بايد در 
اختيار نخبگان قرار گيرد زيرا جزو مباحث اساسي 
اس��ت. وي افزود: به نظر مي رسد مس��ئولان اين 
سازمان از اين تفاهم خيلي خوشحال بوده و آن را 
براي خود يك اقدام انقلابي مي دانند. حال سؤال 
اين است كه آيا اين اقدامات مدخلی براي نفوذ در 
كش��ور و تأثيرگذاري در سياست خارجي خواهد 
بود؟ آيا اين اقدام در ام��ور نهادهاي انقلابي مانند 

سپاه اختلال ايجاد مي كند؟
اين استاد دانشگاه تصريح كرد:  وقتي اين اطلاعات 
محرمانه باشد بايد منتظر شايعه بود اكنون شنيده 
شده كه بانك مركزي به برخي بانك ها گفته است 
براي حضور در عرصه مال��ي بين المللي به پاس 
مجموعه هاي آن كار نكنند، اميدواريم اين موضوع 
درست نباش��د و بايد شفاف سازي صورت بگيرد. 
اگر جاي رئيس كل بانك مركزي بودم مش��روع 
مذاكرات را منتشر مي كردم كه اگر خلاف منافع 

ملي نيست، مشخص شود.

گزارش ويژه »جوان« از حركت خزنده برندهاي امريكايي 

مانور برندهاي امريكايي در بازارهاي ايراني

نظارت بر نيم قرن حيات بدون خلاقيت
در ش��رايطي كه ايران با معضل جدي كم آبي رو به رو است متأسفانه براي 
كاهش مصرف آب در كش��ور كار جدي انجام نگرفته اس��ت و پيوسته با 
كلي گويي تلاش شده تا مردم را ملزم به كاهش مصرف آب كنند اما اين در 
حالي است كه توليدكنندگان محصولاتي كه به نوعي با مصرف آب سر و كار 
دارند براي توليد محصولات براساس استانداردهاي جديد چندان مورد توجه 
قرار نگرفته اند و به همين دليل مردم ملزم به كاهش مصرف آب محصولي 
مي شوند كه آن محصول استانداردهاي مصرف آب و انرژي را رعايت نكرده 
اس��ت. چندي پيش معاون وزير نيرو از مصرف ب��الاي آب كولرهاي آبي 
شكايت كرد و عنوان داش��ت كه كولرهاي آبي كه در پشت بام هاي منازل 
ميليون ها ايراني قرار دارد يكي از كالاهايي است كه فشار زيادي را به منابع 
آبي كشور وارد مي كند. اگر چه برخي از رسانه ها و مردم به سادگي از كنار 
سخن معاون وزير نيرو در رابطه با مصرف بالاي آب كولرهاي آبي در كشور 
گذشتند اما اگر كمي پيرامون مسئله فوق درنگ كنيم متوجه مي شويم كه 
اگر در كشور تنها ۱۵ميليون كولر آبي وجود داشته باشد اين كولرها در فصل 
تابستان چه اندازه آب و برق مصرف يا به عبارت بهتر هدر مي دهند. با توجه 
به تعداد بالاي كولر آبي در كشور به نظر مي رسد كارخانجات توليد كولر آبي 
بايد از منظر كاهش مصرف آب و برق در فرايند توليد به شدت تحت نظارت 
قرار گيرند و حتي در فواصل مختلف مصرف اين كالا ها نيز توسط مردم بايد 
ميزان مصرف آب و برق اين كالا ها مورد بررسي قرارگيرد تا از هدررفت آب 

و برق توسط اين كالا ها جلوگيري شود. 
متأسفانه در شرايطي صحبت از افزايش كيفي و استاندارد محصولاتي چون 
كولر آبي به ميان مي آيد كه در سال جاري به رغم عدم افزايش استانداردهاي 
مصرف انرژي و نوآوري هاي جديد در توليد كولر آبي و از همه مهم تر كاهش 
بهاي تمامي نهاده هاي توليد كولر آبي، بهاي اين كالا با ۱0 درصد افزايش 
روبه رو شد. گفتني است تمامي مواد اوليه كولر اعم از دينام، پوشال، پمپ، 
شناور، ورق فولادي، رنگ، تسمه، شيلنگ و غيره... در داخل كشور توليد 
مي شود و روند قيمت جهاني كالاهايي چون فولاد و سنگ آهن كه در توليد 
مواد اوليه و واس��طه اي كولر به كار مي رود نيز كاهشي بوده است، از سوي 
ديگر بايد توجه داشت كه دستمزد نيروي كار سهم چنداني در قيمت تمام 
شده كولر ندارد. در شرايطي در ركود اقتصادي به سر مي بريم كه افزايش 
قيمت واقعاً قابل تعجب و تأمل است زيرا در شرايط ركود علي القاعده بايد 
كالا ها با تخفيف هاي ويژه به فروش رسد اما در ايران برخلاف روند جهاني، 
در زمان ركود هم بهاي كالاها افزايش مي يابد! شايد دليل اين افزايش قيمت 
به نوعي با عقب ماندگي تكنولوژي در اين صنعت نيز مرتبط باشد به نحوي 
كه توليدكنندگان اين محصول با تصور انحصاري بودن و احتمالاً نفوذ تفكر 
دولتي انگيزه لازم براي بهينه سازي سيستم خود را ندارند و در عين حال 

اجازه ورود رقيب را نيز به اين عرصه نمي دهند. 
به نظر مي رسد سازمان بهينه س��ازي مصرف انرژي هم بايد شركت هاي 
توليد محصولاتي چون كولرآبي كه هم در مصرف آب و هم در مصرف برق 
اثرگذارند را مورد رصد قرار دهد و مقررات س��ختگيرانه اي را بر اي توليد 
محصولات اين صنايع وضع كند. در ح��ال حاضر تمامي توليدكنندگان 
كولرهاي آبي همچنان هم��ان محصولات نيم قرن پي��ش خود را توليد 
مي كنند و م��ردم نوآوري قاب��ل ملاحظه اي را در تولي��د اين محصولات 
مشاهده نكرده اند و به نوعي سكون خلاقيت و نوآوري و گراني هاي سالانه 
را در كارخانجات توليد كولر آبي شاهد هستيم.  در ادامه به رغم آنكه بهاي 
مواد اوليه كارخانجات توليد كولر همگي كاهش��ي بوده اس��ت بايد ديد 
توليدكنندگان كولر آبي چون شركت بورسي آبسال كه برندي قديمي نيز 
است، چرا بهاي محصولات خود را در س��ال جاري كه با ركود اقتصادي و 

ضعف مالي متقاضيان روبه رو هستيم ۱0 درصد افزايش داده است. 
بد نيست سازمان هايي چون حمايت از حقوق مصرف كننده و همچنين 
سازمان تعزيرات حكومتي بهاي تمام شده محصولات كارخانجات توليد 
كولر را مورد بررس��ي قرار دهند و در صورت گرانفروشي اين كارخانجات 
حقوق مصرف كننده از اين بنگاه ها بازپس گيري شود. از سوي ديگر بايد 
توجه داشت سهم كارخانجاتي چون شركت آبس��ال از بازار كولر آبي در 
كشور بسيار قابل ملاحظه است و پيش بيني مي شود با بسته شدن كارخانه 
ارج سهم اين شركت از بازار نيز افزايش يابد، از اين رو نهادي چون شوراي 
رقابت نيز بايد با توجه به سهم قابل ملاحظه برخي از شركت ها و برند ها از 
بازار كولر نيز ورود كرده و موارد اينچنيني را بررسي كند و ببيند بازار اين 
كارخانجات انحصاري يا شبه انحصاري است يا خير؟ در هر شرايط مصرف 
بالاي انرژي در بخش كولر هاي آبي در كشور بسيار قابل ملاحظه است و 
بايد نهادهاي مس��ئول روي توليد و همچنين بهاي محصولات توليدي 
كارخانجات توليد كولر آبي نظارت جدي داشته باشند و اين كارخانجات را 

ملزم به رعايت  استانداردهاي سختگيرانه در مصرف انرژي كنند.

 اعتراض برخي سهامداران ايران خودرو 
به فرصت طلبي يك سهامدار حقوقي

جمعي از سهامداران حقيقي ايران خودرو با ارسال نامه اي مدعي 
شدند، يك شركت قطعه ساز س�هامدار در مذاكرات شركت هاي 
خارج�ي طرف ق�رارداد ب�ا ايران خ�ودرو سوء اس�تفاده مي كند. 
جمعي از س��هامداران حقيق��ي ايران خ��ودرو با ارس��ال نامه اي به 
خبرگزاري تسنيم، نس��بت به سوء استفاده يك ش��ركت قطعه ساز 
سهامدار)كروز(، در مذاكرات ش��ركت هاي خارجي طرف قرارداد با 
ايران خودرو اعتراض كردند. به موجب اين گزارش، اين نامه اعتراضي 
كه به امضاي جمعي از سهامداران حقيقي ايران خودرو رسيده، حاكي 
از آن است كه اين س��هامدار، يكي از س��ازندگان و تأمين كنندگان 
قطعات شركت ايران خودرو اس��ت كه متعلق به آقايان ح. ك و م. ع 
بوده و به واسطه حضور در هيئت مديره شركت ايران خودرو و استفاده 
از خلأ قانوني در جريان مذاكرات ش��ركت ايران خودرو با طرف هاي 
خارجي قرار گرفته و به دليل تسلط بر صنعت قطعه سازي، پيشاپيش 
اقدام به برنامه ري��زي و تأمين قطعات مورد ني��از محصولات جديد 
ايران خودرو كرده و با اين اق��دام غيرقانوني و سوء اس��تفاده از رانت 
اطلاعاتي ناشي از نفوذ به عمل آمده، ضمن به انحصار درآوردن صنعت 
قطعه سازي كشور، موجبات تضييع حقوق ديگر قطعه سازان كوچك 
و بزرگ را فراهم آمده و در عمل سبب بيكاري ناخواسته هزاران كارگر 
زحمتكش در واحدهاي قطعه س��ازي را به وجود م��ي آورد و با ادامه 
اين روند، بيم آن مي رود كه آثار س��وء ناش��ي از انحصار را بر صنعت 

خودروسازي كشور اعمال كند. 
در اين نامه آمده است: به علاوه، ش��ركت كروز با تأسيس شركت هاي 
متعدد به صورت پوشش��ي و س��ايه، با هدف اختفاي هويت واقعي، از 
اسفند سال ۹0 تاكنون با ورود و اعمال نفوذ به تصميمات هيئت مديره 
ش��ركت ايران خودرو و اعمال فشار به شركت س��اپكو، برخلاف اصل 
رقابت آزاد، نسبت به حذف ساير توليدكنندگان و تصاحب سهم ايشان 
در تأمين قطعات و مجموعه هاي خودرو و تحميل و تعديل س��نواتي 
قيمت قطعات تأمين ش��ده، اقدام كرده و در تلاش براي ايجاد زيان به 

ساير سهامداران است.
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